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Betreft: Schriftelijke vragen Partij voor de Dieren - schuilgelegenheid Belvedèreberg 

Geacht college, 

U vraagt de gemeenteraad om geen bedenkingen te verlenen bij de aanvraag voor een omgevingsvergunning 

voor een schuilgelegenheid voor schapen op de Belvédèreberg. Dit leidt echter bij de Partij voor de Dieren-

fractie tot de volgende vragen. 

1) In het voorjaar van 2014 heeft de gemeente Maastricht een ontheffing ontvangen voor de realisatie van 

het Ontwikkelingsgebied Belvédère.1 Op 3 april 2018 heeft de gemeente verzocht de ontheffing te 

verlengen tot 31 januari 2023.2  Dit enkel op voorwaarde dat de laatste natuurvoorzieningen pas 

gerealiseerd kunnen worden als de tramvoorzieningen aan het spoor getroffen worden.3 Het hele 

tramproject gaat inmiddels niet door en aan de voorzieningen kan dus niet voldaan worden. Hierdoor is 

de hele bestaansvoorwaarde van de verlenging van de ontheffing vervallen. De Partij voor de Dieren-

fractie is daardoor van mening dat de rechtsgeldigheid van de ontheffing op de tocht staat. Is uw college 

het eens dat de rechtsgeldigheid van de ontheffing, de gevolgen hieromtrent en de bouw van de 

schuilgelegenheid onhoudbaar zijn? Zo nee, waarom niet en hoe verhoudt dit zich tot genoemde 

ontheffingsvoorwaarde? 

2) Een beheerplan ontbreekt bij de stukken. Op het zonnepark Belvedère (10 ha) grazen wat geiten en een 

kudde kleine mannelijke schapen. Er wordt met dit schapenras niet gefokt omdat deze lammeren 

commercieel geen waarde hebben. Hoeveel schapen (en eventuele lammeren) gaan er grazen op de 

andere 10 hectare van de Belvedèreberg? 

3) In bijna het hele rapport wordt gesproken over een schuilhut terwijl het om een grote, open stal c.q. 

schaapskooi gaat. Deze is bedoeld voor 250 ooien en 400 lammeren. Schapen kunnen in principe het 

hele jaar buiten blijven. Alleen tijdens de lammerperiode (januari t/m april) wordt ervoor gekozen, zeker 

bij rassen die voor hun vlees gefokt worden, om ze onder toezicht in een stal te laten lammeren. 

Hoelang blijven de ooien met lammeren na de lammerperiode nog in de stal? 

4) Waar lammeren de schapen van Stichting Boerderij Daalhoeve (meer dan 200 ooien in totaal) op dit 

moment af? Waar verblijven de mannelijke lammeren, nadat ze op een leeftijd van 3-4 maanden van de 

moederdieren gescheiden worden omdat ze dan al geslachtsrijp kunnen zijn?   

5) Uit de ruimtelijke onderbouwing blijkt dat er enkele malen per week met een tractor of pick-up gereden 

wordt.4 Dit echter enkel van september tot en met april, als de schapen en lammeren van de stal 

                                                           
1 Besluit van gedeputeerde staten van Limburg, 2017-203173, p. 15.  
2 Besluit van gedeputeerde staten van Limburg, 2017-203173, p. 17. 
3 Besluit van gedeputeerde staten van Limburg, 2017-203173, p. 16. 
4 Ruimtelijke onderbouwing, schuilgelegenheid schepen Belvédère, p. 14. 



 
gebruik maken. Waarom hoeft er in de zomerperiode niet gereden te worden? Maken de schapen en 

lammeren dan geen gebruik van de stal? 

6) Op de voormalige stortplaats kunnen geen bomen groeien, waardoor er nauwelijks schaduw is. Met 

name in de zomer zullen de schapen behoefte hebben om te schuilen tegen de zon. Hoe verhoudt dit 

zich tot de wettelijke zorg die dieren redelijkerwijs behoeven te krijgen, zodat de schapen gevrijwaard 

zijn van hittestress?5 Wat doet uw college eraan om deze wettelijke zorg te waarborgen? 

7) Stichting Boerderij Daalhoeve meldt dat “onze schapen komen elke winter naar de boerderij om te 

lammeren. Dit trekt bezoekers en de schaapskudde blijft in stand. Een andere kans tot bezuinigen – in 

dit geval in combinatie met investeren in de toekomst – levert de samenwerking met Bodemzorg 

Limburg. In opdracht van Bodemzorg begrazen wij met onze kudde schapen het zonnepark Belvédère. 

Met een gezamenlijke financiële inspanning smeden wij plannen om ter plekke een grote behuizing voor 

de hele kudde te bouwen. Daardoor kunnen straks de schapen, die nu nog veel tijd vragen omdat ze op 

diverse plaatsen in Maastricht grazen, op een centrale plek worden verzorgd.” Bent u niet bang dat de 

lammetjesdagen na ingebruikname van de “schuilhut” voortaan op de Belvedèreberg plaats zullen 

vinden, met grote bezoekersaantallen als gevolg? 

Een groot deel van de Belvedèreberg is als natuurcompensatie ingericht ten gunste van reptielen (met als 

hoofddoelsoort de muurhagedis). Het hagedissengebied (4,7 hectare) bevindt zich ten zuidwesten van de 

geplande schuilhut, op de hellingen en op het platte vlak daaraan grenzend.  

In een dergelijk gebied mag geen intensieve begrazing plaatsvinden. Overbegrazing is voor reptielen zelfs 

uitermate slecht. Zij zijn voor hun voedselaanbod (o.a. vlinders e.a. insecten) afhankelijk van soortenrijke 

graslanden. Daarnaast gebruiken ze de vegetatie om hun temperatuur te regelen. Bij extensieve begrazing 

mogen er 20-30 schapen per hectare grazen. In dit specifieke gebied dus 95-140 schapen. Echter niet jaarrond. 

Met flexinetten kunnen compartimenten gemaakt worden waar er tijdelijk begraasd mag worden. 

8) De helling parallel aan het spoor is een belangrijk leefgebied voor hazelwormen, vlinders e.a. insecten. 

Ook daar mag geen intensieve begrazing plaatsvinden. Hoelang begraasd wordt met hoeveel schapen, 

wanneer en op welke plek moet onder leiding van specialisten gebeuren, zoals door ecologen van de 

gemeente Maastricht. Hoe wordt ervoor gezorgd dat het beheren van reptielbiotopen door stichting 

Kinderboerderij Daalhoeve naar behoren plaatsvindt? 

9) Op de website van Belvédère Maastricht staat dat er alles aan gedaan wordt om de ‘bijzondere beestjes’ 

zich thuis te laten voelen in het Belvédèregebied, en om dat zo te houden. Doordat overbegrazing 

uitermate slecht is voor reptielen, wordt niet aan deze belofte voldaan. Wat gaat uw college doen om 

alsnog de gedane beloftes na te komen? Is het niet beter om helemaal af te zien van begrazing door 

schapen op de Belvedèreberg, of in ieder geval over te gaan op extensieve begrazing met 

compartimenten? Zo ja, op welke termijn? Zo nee, waarom niet, hoe verhoudt dit zich tot de gedane 

beloftes en tot de ontheffingsvoorwaarden? 

Op ongeveer 150 meter afstand van de bouwlocatie bevinden zich diverse dassenburchten. Er is gevraagd om 

een slaapgelegenheid te realiseren voor de beheerder zodat die tijdens de lammerperiode kan controleren of de 

schapen hulp nodig hebben. Want schapen lammeren meestal ’s nachts. 

Een voorwaarde uit de verleende ontheffing voor de das is dat er tussen zonsondergang (maar nooit later dan 

19.00 uur) en zonsopgang geen activiteiten of werkzaamheden uit mogen worden gevoerd binnen een straal 

van 200 meter van de dichtstbijzijnde toegang tot de dassenburcht. In februari worden de dassenjongen 

meestal geboren. In april zetten zij dan hun eerste stapjes buiten.  
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10) Wij denken dat niet aan deze voorwaarde voldaan zal kunnen worden als de beheerder ’s nachts (met 

belichting) in de open schapenstal moet gaan controleren en eventueel hulp moet verlenen of inroepen. 

Is uw college dat met ons eens? Zo ja, waarom en wat gaat uw college doen om dit alsnog conform de 

voorwaarden te krijgen?  Zo nee, waarom niet, hoe verhoudt dat zich tot de ontheffingsvoorwaarden en 

wil uw college dit laten toetsen bij het college van gedeputeerde staten van Limburg? 

11) De zonnecellencentrale op de Belvédèreberg dient toegankelijk te blijven voor de das zodat dit 

foerageergebied nog ten dele benut kan worden. Wij denken dat niet aan deze voorwaarde voldaan zal 

kunnen worden als er compartimenten moeten komen in verband met gestuurde begrazing door 

schapen. Is uw college dat met ons eens? Zo ja, waarom en wat gaat uw college doen om dit alsnog 

conform de voorwaarden te krijgen? Zo nee, waarom niet, hoe verhoudt dat zich tot de 

ontheffingsvoorwaarden en wil uw college dit laten toetsen bij het college van gedeputeerde staten van 

Limburg? 

Hoogachtend, 

Jules Vaessen 

Partij voor de Dieren 

 


